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اقتصادی 66

گروه اقتصادی -  دیدار وزیرصمت با مدیران عامل شــرکت های 
بزرگ معدنی و صنایع معدنی در هفته گذشته بیش از همه نشان داد 
که وزیر صمت یا اطلاعی از وضعیت معادن و صنایع معدنی ندارد 
یا درکی از شــرایط وخیم معادن که ناترازی انرژی آن را به ســمت 
خاموشی و مرگ معادن برده است ندارد، اما نکته جالب اینجاست 
که آقای وزیر بدون اشــاره به چگونگی عبور از موانع فعلی یا ارائه 
مکانیزم های اجرایی صرفا هدف گذاری آرمانی و ایده آلی دارد که 
بیشــتر حس عدم واقع بینی او از شــرایط  موجود را در بین فعالان 

اقتصادی این بخش القا کند.  
در شرایطی که به گفته بهرام شکوری، رئیس کمیسیون معدن و صنایع 
معدنی اتاق بازرگانی ایران  بیش از  ۵۰ درصد معادن کشور تعطیل  
هســتند محمد اتابک  وزیر صنعت، معدن تجارت روز گذشته در 
نشست با مدیران عامل شرکت های بزرگ معدن و صنایع معدنی ۶ 
دستور به شرکت های بزرگ معدنی داد که شامل سرمایه گذاری در 
میادین گازی توسط شرکت ها، تربیت مدیران متخصص، احداث 
نیروگاه سیکل ترکیبی، توسعه اکتشافات معدنی، ایجاد فولاد سبز و 

سرمایه گذاری در عناصر نادر خاکی است.  
چرا ورود بخش خصوصی به حوزه معدن چندان جذاب نیست؟
 باتوجه به قیمت های یارانه ای انرژی و نرخ های بازگشت سرمایه آن 
به اندازه کافی برای شرکت های خصوصی نیست البته صدور قوانین 
خلق الساعه، نوسانات اقتصادی و تورم بالا را هم می توان به موارد 
بالا اضافه کرد که همه این عوامل محاســبات اقتصادی پروژه های 
بلندمدت را دشوار کرده و ریسک سرمایه گذاری بخش خصوصی را 

افزایش می دهد که حتی با فرض احداث نیروگاه های سیکل ترکیبی 
تامین پایدار سوخت برای این واحد های صنعتی مانند شرایط حال 
حاضر یک چالش جدی است و ناترازی گاز در فصول سرد و گرم 

سال نیروگاه های خصوصی را تحت تاثیر قرار می دهد.  
 سرمایه گذاران فعلی سردرگم هستند شما انتظار سرمایه گذاری 

جدید دارید؟
 اتابک در دستور دیگرش به فعالان معدنی سرعت بخشی به توسعه 
اکتشافات معدنی را خواستار شد درحالیکه گویی وی اطلاع ندارد 
که اکتشــافات معدنی، فرآیندی پرهزینه و پرریسک است؛ چراکه 
سرمایه گذاران کمی حاضر به ریسک سرمایه گذاری های سنگین 
هستند که ممکن است ماده معدنی با ارزشی کشف نکنند. ازسویی 
دیگر تغییرات مداوم در قوانین مربوط به صادرات، مالیات و حقوق 
دولتی معادن که با نوسان های زیاد نرخ ارز ارتباط مستقیمی دارد بر 
سودآوری فعالیت های معدنی تاثیر منفی گذاشته و سرمایه گذاران 

فعلی را هم سردرگم کرده است.  
 لطفا شفاف سازی کنید ...

 بهتر اســت آقای وزیر شفاف سازی کنند که منظورشان از تسریع 
توسعه اکتشافات معدنی دقیقا قرار است با چه ابزار و امکاناتی انجام 
شود آن هم در شرایطی که بخش قابل توجهی از ماشین آلات معدنی 
فرســوده هستند و واردات ماشین آلات جدید به دلیل موانع ارزی، 
تعرفه ای و تحریمی با مشکل رو به رو است و تولید داخلی نیز توان 
تامین نیاز های تخصصی این بخش را ندارد دستور به اکتشاف معادن 

جدید می دهید؟  

 مشــکل دیگری که آقای وزیر به روی خودشان نمی آورند قوانین 
حاکم بر بخش اکتشاف است مانند دریافت حق الارض به ازای هر 
کیلومتر مربع، امتیاز فــردی بالا برای انتقال محدوده و حق الارض 
اضافی برای تمدید محدوده است یا مسئله ای که سال ها بخش معدن 
را فلج کرده اســت واگــذاری بخش قابل توجهی از محدوده های 
معدنی به افرادی اســت که اهلیت و تخصص لازم برای اکتشاف 

را ندارند یا به دلیل اختلافات و معارضین، قابلیت توسعه ندارند.
 دلالی در معادن سال ها زیر گوش وزارت صمت

 برای مثال مســاله عدم بررسی اهلیت سنجی مناسب در واگذاری 
پهنه ها بدون شناخت کافی زمین شناسی و معدنی مشکلات جدی 
را برای معدن و اقتصاد کشور درسال های اخیر به بارآورده است که 
منجر به بلوکه شدن و حبس حجم عظیمی از پهنه های معدنی شده 
است؛ به طوری که افرادی که بدون داشتن توانایی فنی، مالی یا دانش 
کافی این محدوده ها را به دســت آورده اند به جای فعال ســازی و 
توسعه صرفا با هدف سفته بازی و دلالی معدن ها را راکد نگه داشته و 
منتظر بالا رفتن قیمت ها مانده اند تا آن را به شخص یا شرکت دیگری 
بفروشند که این موضوع سالیان زیادی ظرفیت های بالقوه معدنی را 
نشانه رفته است که البته همه این تخلفات زیرگوش وزارت صمت 

اتفاق افتاده است.  
 براســاس آیین نامه اجرایی قانون معادن، فرآیند واگذاری پهنه ها و 
محدوده های معدنی عمدتا از طریق مزایده انجام شــده و وزارت 
صمت به عنوان مزایده گذار متولی اصلی این فرآیند شناخته می شود 
بنابراین مسئول تصمیم گیری نهایی در واگذاری ها وزارت صمت 

اســت حال باید از آقای اتابک پرســید بــا تخلفاتی که زیرگوش 
وزارتخانه شما اتفاق افتاده و واکنشی هم به این تخلفات نداشته اید 
شما اول به فکر جلوگیری از هدررفت این ذخایر ملی باشید و اگر 
موفق بودید توسعه ذخایر اکتشافی جدید را در دستور کار قرار دهید.  

 بیش از نیمی از معادن تعطیل اند
 به گفته مهدی حمیدی، مدیرکل دفتر بهره برداری از معادن وزارت 
صمت  از ۱۲ هزار معادن کشور ۶ هزار و ۱۷۷ فقره دارای پروانه بهره 
داری فعال بوده و ۵ هزار و ۸۴۳ مورد هم غیرفعال هستند که این به 

معنی این است که بهره بردار دارند، اما غیرفعال است.  
 اما دستور معدنی دیگر وزیرصمت مرتبط با بسترسازی برای فولاد 
سبز است که به مدیران معدنی تاکید شد که شرکت ها به جای ایجاد 
کارخانه های فولادی به سمت استفاده از تکنولوژی های روز و فولاد 
سبز حرکت کنند و توسعه حوزه هایی همچون طلا، تیتانیوم، مس 
و عناصــر نادر خاکی را در اولویت قرار دهند؛ این درحالی اســت 
که گرچه صنعت فولاد یکی از آلاینده ترین صنایع جهان اســت و 
فولادسازانی که به سمت تولید سبز حرکت نکنند براساس قوانین 
بین المللــی در معرض جریمه های ســنگین و یا محدودیت در 
صادرات قرار می گیرند  اما هزینه بالای ســرمایه گذاری اولیه برای 
تغییر تکنولوژی و احداث زیرساخت های لازم مانند تولید هیدروژن 

سبز و نیروگاه های تجدیدپذیر مساله بسیار مهمی است و این هزینه ها 
حتی ۲۰ تا ۴۰ درصد بیشــتر از تولید فولاد معمولی است که فشار 
زیادی بر تولیدکنندگان وارد می کند که آقای وزیر باز هم به این مساله 

توجهی نداشته است .
 به تولید فولاد سبز با کدام پول؟

 آقای اتابک در شــرایطی صحبت از تولید هیدروژن سبز می کند 
که علاوه بر هزینه بالایی این امر نیازمند زیرساخت های گسترده 
برای تولید و ذخیره ســازی دارد این درحالی است که بسیاری از 
فولادسازی ها با سیستم ها و تکنولوژی های قدیمی کار می کنند. 
بنابراین تغییر این فرآیند ها و تطبیق آنها با الزامات تولید فولاد سبز 
هم به زمان زیادی احتیاج دارد و هم به دانش فنی و سرمایه گذاری 
کلان نیاز که مشــخص نیست با کدام منابع مالی قرار است تامین 

اعتبار شود؟  
 به نظر می رســد دستورات معدنی وزیرصمت بیشتر جنبه هدف 
گذاری آرمانی یا چشم انداز بلندپروازانه است تا برنامه های عملیاتی و 
این انتظار از وزیر صمت می رود که از مشکلات بخش معدن آگاهی 
بیشتری داشته باشد و دستوراتی صادرکند که قابلیت اجرا داشته باشد؛ 
بنابراین می توان گفت که آقای وزیر یا اطلاع کاملی از بخش معدن و 

مشکلات آن ندارد یا آنکه قصد دارد آن ها را نادیده بگیرد.  

      دیدار وزیرصمت با مدیران عامل شرکت های بزرگ معدنی و صنایع معدنی آن هم در شرایطی که نیمی از معادن تعطیل شده 
و نیم دیگر آن هم به دلیل ناترازی انرژی در آستانه خاموشی و تعطیلی هستند به جای آنکه خروجی آن به راهکار های خروج از 

این بحران بینجامد صرفا صرف خیال پردازی ها و اهداف آرمان گرایانه آقای وزیر شد که به نظر می رسد درک صحیحی از شرایط 
موجود معادن و صنایع معدنی ندارد.

مقابل فساد در معادن بایستید، توسعه آن پیشکش!
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گروه اقتصادی-   چینی ها هواپیماهایی که هر یک از آن ها 
کمتر از ۳۰ میلیون دلار ارزش دارند، به قیمت ۱۱۶ میلیون 

دلار با نفت کشورمان تهاتر کردند!
خبر رســمی ورود ۲ فروند هواپیمای ایرباس A ۳۳۰ به 
ناوگان شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران )هما( 

منتشر شد.
البته یک ماه گذشته »مهرداد بذرپاش« وزیر راه وشهرسازی 
سابق در توییتی با اعلام این خبرو تبریک به ملت، گفته بود 
که خرید این دو هواپیما در دولت گذشته انجام شده است. 
طبق اطلاعات رســیده ، مقدمــات ورود این دو فروند 
هواپیما به ناوگان هوایی کشــورمان از دو ســال گذشته 
 HAOKUN توسط یک شرکت گمنام چینی تحت عنوان
ENERGY )هــاکان انرژی( بابت تهاتر نفت ایران انجام 
شده اما نکته این است که چینی ها هواپیماهایی که هر یک 
از آن ها کمتر از ۳۰ میلیون دلار ارزش دارند، به قیمت ۱۱۶ 

میلیون دلار با نفت کشورمان تهاتر کرده اند! 
البتــه ادعاهایی وجود دارد مبنی بر اینکه به همراه این دو 
فروند هواپیما که با احتساب هزینه تراشی هایی تحریم، 

در مجموع کمتراز ۶۰ میلیون دلار ارزش دارند، قطعاتی 
هم وارد کشور شده که تا کنون جزییاتی از آن منتشر نشده 

است. 
اخبار غیر رســمی حاکی از این است که شرکت چینی 
HAOKUN ENERGY بخــش قابــل توجهــی از 
بدهی های خود به ایران را تسویه نکرده  است، در دولت 
گذشته،)هاکان انرژی( بابت خرید نفت کشورمان وارد 
پروژه هایی از جمله طرح توســعه فاز دوم فرودگاه امام 
به ارزش ۲.۵ میلیارد دلار شد که همان زمان کارشناسان 
این عدد را برای پروژه تعریف شده نجومی می دانستند 
که البته هاکان انرژی آن پروژه را هم پس از کلنگ زنی، 

رها کرد. 
همچنین قرار بر این بود که هاکان انرژی با تهاتر نفتی، وارد 
پروژه های ریلی، خرید واگن و برقی کردن قطار تهران- 
مشهد، خرید هواپیما شود که هیچ یک به سرانجام نرسید. 
بــرای واردات ۵۵ فروند انواع هواپیما هم با هاکان انرژی 
توافقاتی شده بود که در نهایت پس از دو سال، دو فروند 
از آن، تقریبــا با دو برابر قیمت روز گذشــته وارد ناوگان 

ملی هما شد. 
بــا وجود این ابهاماتی که درباره ارزش دو فروند ایرباس 
A۳۳۰ فروخته شــده به هما از محل تهاتر نفتی ایجاد 
شــده، ضرورت دارد که نهادهای نظارتی به این موضوع 
ورود کنند و ســازمان هواپیمایی کشــوری و شــرکت 
هواپیمایی ملی ایران ایر )هما( برای تنویر افکار عمومی 
و شفاف سازی توضیحاتی از جزییات قرارداد با چینی ها 

برای واردات این هواپیماها ارایه دهند. 
بذرپاش در روزهای آخر خود در وزارت راه و شهرسازی 

دولت سیزدهم در توصیه ای به صادق گفته بود که مسیر 
خرید هواپیما و نوسازی ناوگان هوایی را باز کرده است 
و بجــای اینکه دولت هواپیما بیاورد بخش خصوصی با 
روش های بهتری می تواند هواپیماهای بیشــتری را وارد 
کند. حال سوالی که مطرح می شود این است که چرا یک 
شــرکت چینی آن هم با تهاتر نفت برای کشورمان دلالی 
هواپیما می کرده آن هم در حالی که وزیر راه سابق در همان 
زمان مدعی بود بخش خصوصی می تواند با روش  های 

بهتر هواپیماهای بهتری وارد کشور کند.

 چینی ها هواپیماهای ۳۰ میلیون دلاری را ۱۱۶ میلیون دلار به هما قالب کردند؛

هستند؟ کجا  نظارتی  نهادهای 
گــروه اقتصادی - طرح جدیــد دولت برای 
به روزرسانی شیوه توزیع سوخت از امروز وارد 
مرحله آزمایشی می شود. بر اساس برنامه ریزی 
انجام شده، قرار اســت در یکی از جایگاه های 
ســوخت تهران، روند حذف کارت سوخت 
کلید بخورد و فرآیند سوخت گیری تنها از طریق 

کارت بانکی انجام شود.
طبق پیگیری هــای صورت گرفتــه از منابع 
ذیربــط، طــرح جدید دولت در راســتای به 
روزرسانی شــیوه توزیع سوخت از امروز به 
صورت آزمایشــی آغاز خواهد شد، این طرح  
اکنون در مراحل ابتدایی قرار دارد. در این طرح 
که به عنوان بخشــی از الزامات قانون بودجه 
سال ۱۴۰۴ تعریف شده، دولت موظف است 
طی مدت چهار مــاه، مقدمات حذف کارت 
ســوخت از فرآیند ســوخت گیری را فراهم 
کند. در اجرای آزمایشی این سیاست، سهمیه 
سوخت خودروها به کارت بانکی افراد منتقل 
می شــود و دیگر نیازی به همراه داشتن کارت 

سوخت نخواهد بود.
سازوکار جدید سوخت گیری نیز تغییر کرده و با 
کمک یک اپلیکیشن موبایلی انجام خواهد شد. 
این اپلیکیشن، پس از اتصال به سامانه هوشمند 
جایگاه، امکان فعال سازی سهمیه را برای راننده 
فراهم می کند. در واقــع، ارتباط میان موبایل و 
تجهیزات پمپ بنزین، جایگزین فیزیکی کارت 

سوخت خواهد شد.
گفته می شود که هدف اصلی این تحول، افزایش 
شفافیت مصرف و مقابله با قاچاق سوخت عنوان 

شده است.
پیش بینی می شود که اجرای آزمایشی این طرح، 
به مثابه یک تســت گرم، فرصتی برای سنجش 
زیرساخت ها و رفع چالش های احتمالی پیش از 
تعمیم سراسری آن خواهد بود. اگر این مرحله با 
موفقیت همراه شود، باید در انتظار آغاز فاز دوم 

در سایر جایگاه های کشور بود.

جمع آوری کارت های سوخت 
استارت خورد

گروه اقتصــادی -    مشــاور وزیر صمت و 
عضو کمیته ارزی با اشاره به تعریف چارچوب 
مشخصی برای استفاده از تفویض اختیار توسط 
این وزارت خانه به منظور تســریع در تایید ثبت 
سفارش واحد های تولیدی و ارسال آنها به بانک 

مرکزی برای تخصیص ارز خبر داد.
گلنار نصراللهی، مشاور وزیر صمت و عضو کمیته 
ارزی با اشاره به تعریف چارچوب مشخصی برای 
استفاده از تفویض اختیار توسط این وزارت خانه 
به منظور تسریع در تایید ثبت سفارش واحد های 
تولیــدی و ارســال آنها به بانــک مرکزی برای 
تخصیص ارز خبر داد و گفت : در جلسه امروز 
صبح کمیته ارزی مقرر شــد درخواســت های 
افزایش ســهمیه ارزی در سال ۱۴۰۴ با تفویض 
اختیار به مدیران کل اســتانی و ستادی و معاون 

تخصصی ذیربط تایید شود.
گلنار نصراللهی با اشاره به اینکه تاکنون در فرآیند 
تایید درخواست های واحد های تولیدی که سابقه 
مصرف ارزی نداشته یا تازه تاسیس هستند یا برنامه 
تولید تایید شده ندارند، مشکلاتی وجود داشت 
، تصریح کرد : با تصمیم راهگشای امروز کمیته 
ارزی مقرر شــد بررسی و تایید درخواست های 

سهمیه ارزی این واحد ها با رعایت سقف سهمیه 
ارزی هر دفتر تخصصی ، به مدیران کل استانی و 

ستادی و معاون تخصصی ذیربط تفویض شود.
مشــاور وزیــر صمت تاکید کرد : در راســتای 
شفافیت همچنان همه فرآیند های این امر بایستی 
در ســامانه جامع تجارت و به صورت ماشینی و 
با کنترل های لازم صورت پذیرد. همچنین سقف 
برنامه تولیــد ارزی بــرای واحد های تولیدی، 
ظرفیت پروانه واحد تولیدی خواهد بود و برای 
واحد های جدید و طرح های توسعه، حداکثر ۵۰ 

درصد ظرفیت پروانه تولیدی تایید خواهد شد.
گلنار نصراللهی با بیان اینکه براســاس تصمیم 
این کمیته مقرر شد واحد های تولیدی که دارای 
برنامه تولید تایید شده قبلی بوده و موفق به تحقق 
نســبت مطلوبی از عملکرد ارزی خود در سال 
۱۴۰۳ شــده اند، در اولویت قرار گیرند ، افزود : 
درخواست های افزایش سهمیه ارزی این واحد ها 
درچارچوب بند های دستورالعمل ارزی و سقف 
ســهمیه ارزی هر یک از دفاتــر تخصصی ، با 
تفویض اختیار به مدیران کل اســتانی و ستادی 
و معاون تخصصی ذیربط بررسی و تایید خواهد 

شد.

مشاور وزیر صمت  خبر داد:

تفویض اختیار تایید ثبت سفارش 
واحد های تولیدی به استان ها

گــروه  اقتصادی-     باتوجه به اینکه تخصصی شــدن 
بانک ها جزو قانون برنامه هفتم توسعه است، بانک مرکزی 
مکلف به اجرای آن بوده و طبق اعلام رئیس کل، تقسیم 
بانک ها به شش گروه بانک »جامع، تخصصی، تجاری، 
توســعه ای، قرض الحســنه و صندوق های مسکن« در 
دستور کار قرار دارد و امسال تدوین اساسنامه  بانک های 
تخصصی آغاز می شود تا در دو - سه سال آتی هر بانکی 

در جایگاه تخصصی خود قرار می گیرد.
چندی پیش در مراسم رونمایی از کارت رفاهی متصل 
بــه اوراق گام، رئیــس کل بانک مرکــزی به برخی از 
چالش های موجود در سیســتم بانکی اشاره کرد و در 
حالی که شــبکه بانکی کشــور را تامین کننده نزدیک 
بــه ۹۰ درصد از تامین مالی کشــور دانســت، بر لزوم 
تخصصی شدن بانک ها تاکید داشت و یکی از مهم ترین 
روش های تامین مالی صحیح و مناسب در اقتصاد کشور 

را تخصصی شدن بانک ها دانست.
محمدرضــا فرزین اظهار کرد که طی چهار - پنج دهه 
گذشته به سمتی حرکت شــده که بانک های تجاری، 
توســعه ای و تخصصی فعالیت های مشــابهی انجام 
می دهند و ایــن عدم تفکیک بین فعالیت های مختلف 
بانکداری یکی از آسیب های اساسی صنعت بانکداری 

در کشور است.
در ایــن رابطه معمولا، از گفته های مقامات نظام بانکی 
کشور آنچه هرچند وقت یکبار مطرح می شود این است 
که شبکه بانکی کشور میراث دار، تکالیف قانونی شده که 
باعث می شــود همه بانک ها مکلف شوند به میزانی در 
اعطای این تکالیف قانونی و دولتی سهم باشند و اگرچه 
به صراحت تســهیلات تکلیفی به عنوان یکی از موانع 
تخصصی شــدن بانک ها مطرح نشده اما از این مباحث 
می توان نتیجه گرفت  تسهیلاتی که دولت بر آنها تکلیف 
می کند باعث می شود شبکه بانکی نتواند آنگونه که باید 
در بخش های تخصصی وظیفه اصلی خود یعنی تامین 

مالی را انجام دهد.
این در شــرایطی است که شبکه بانکی با ناترازی هایی 

روبرو است که هر چند سال یکبار زمزمه انحلال برخی 
از بانک ها یا موسســات اعتباری مطرح می شود و در 
نهایت با انحلال یــا ادغام آنها در یک بانک بزرگتر، به 
سرانجام می رسد که درمان مناسبی برای اصلاح سیستم 

بانکی کشور نیز به حساب نمی آید.
چرا تخصصی شدن بانک ها مهم است؟

وقتی بانک ها تخصصی باشند، هرکدام روش، ساختار و 
استراتژی منحصر به فردی را دنبال می کنند که براساس 
آن مشخص می شود که چه نوع فعالیت هایی برای آنها 
مجاز اســت، منابع مالی شــان چگونه تامین می شود و 
ایــن منابع را به چه روش هایی تخصیص می دهند. در 
نتیجه، بعد از تخصصی شــدن بانک ها، نظارت بر آنها 
ســاده تر می شود و می توان برای هر نوع بانک، مقررات 

و چارچوب های نظارتی مشخصی تعیین کرد.
گذشته از این، تخصصی شدن به معنای تمرکز بر ارائه 
خدمات مالی خاص و تخصصی اســت که به نیازهای 
خاص مشــتریان پاسخ می دهد. این فرآیند شامل ایجاد 
واحدهــای تخصصی در بانک هاســت که هرکدام به 
حوزه ای خاص، مانند بانکداری شــرکتی، بانکداری 
سرمایه گذاری یا بانکداری خرده فروشی می پردازند که 
با تخقق این هدف، موسســات مالی می توانند پتانسیل 

بیشتری در بهینه سازی منابع خود داشته باشند.
برنامه هفتم و الزام برای تخصصی شدن بانک ها

در ماده ۹ قانون برنامه هفتم توســعه به صراحت آمده 
است که بانک مرکزی مکلف است در چارچوب قوانین 
تا پایان سال اول برنامه، دستورالعمل تاسیس، فعالیت، 
نحوه اداره و نظارت بر مؤسسات اعتباری را به تفکیک 
انواع، مشتمل بر »جامع«، »تجاری«، »تخصصی«، »پس 
انداز و تسهیلات مسکن«، »توسعه ای« و »قرض الحسنه«، 
متناسب با ماهیت و مقتضیات خاص هر یک تهیه و پس 

از تصویب در هیأت عالی بانک مرکزی، ابلاغ نماید.
تاکید فرزین بر تحقق تخصصی شدن بانک ها

در روزهای گذشته نیز رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به 
بند )الف( ماده )۹( قانون برنامه هفتم و الزام به طبقه بندی 

تخصصی بانک ها اعلام کرد که اقداماتی شامل مطالعه 
پیشینه موضوع طبقه بندی بانک ها در کشورهای منتخب 
بین المللــی، اخذ نقطه نظرات از شــبکه بانکی، کانون 
بانک ها و مؤسسات اعتباری خصوصی و شورای عالی 
هماهنگی بانک ها، تدوین دستورالعمل های یادشده در 
راســتای انجام تکلیف قانونی مربوط به ابعاد مختلف 

تخصصی شدن سیستم بانکی صورت گرفته است.
بــه گفته فرزین، براســاس قانون موظفیم به ســمت 
تخصصی کردن بانک ها حرکت کنیم؛ به همین منظور 
تقســیم بانک ها به شش گروه بانک »جامع، تخصصی، 
تجاری، توسعه ای، بانک قرض الحسنه و صندوق های 
مسکن« در دســتور کار قرار دارد و در سال جاری کار 
تدوین اساســنامه بانک های تخصصی آغاز می شود و 
امیدواریم در دو یا ســه ســال آتی هر بانکی در جایگاه 

تخصصی خود باشد.
وی همچنین در روزهای اخیر در پاســخ به ســوالی، 
مبنی بر لزوم تخصصی شدن بانک ها و اینکه یک بانک 
تخصصــی در حالی ۳۰۰۰ میلیارد تومان تســهیلات 
تکلیفــی ازدواج و فرزنــدآوری در ســال ۱۴۰۳ اعطا 
کرده که فقط ۴۴۰ میلیارد تومان وام در حوزه مســکن 
محرومین و ایثارگران پرداخت کرده اســت، گفت که 

متاسفانه این موضوع درست بوده و همین مسئله است 
که بارها گفتم باید به ســمت تخصصی شدن بانک ها 

حرکت کنیم.
به گفته رئیس کل بانک مرکزی، برای مثال اگر قرار است 
وام ازدواج اعطا شــود، این کار را باید فقط چند بانک 
انجــام دهد و نمی توان تکلیف کرد که همه بانک ها در 
صورت تخصصی شدن بانک ها همه نوع تسهیلات را 
ارائه دهند؛ به عبارت دیگر بانک های تخصصی مکلف 
خواهند شد تا در حوزه های تخصصی خود تسهیلات 
را ارائــه دهند. با این حال، تســهیلاتی مانند ازدواج و 
فرزندآوری از آنجاکه به شــبکه بانکی کشور تکلیف 
می شــوند، بانک ها نیز مکلف هستد اعطای تسهیلات 
در نظــام بانکی را انجام دهنــد و بانک مرکزی از نظر 
قانونی مکلف است که این سهمیه را میان همه بانک ها 

تقسیم کند.
در این میان باتوجه به اینکه موضوع تخصصی شــدن 
بانک ها جزو قانون برنامه هفتم توســعه است و بانک 
مرکزی مکلف به اجرا و عملیاتی کردن آن است که طبق 
اعلام رئیس کل، این بانک در حال حاضر در تلاش برای 
تدوین اساسنامه های آن بوده و تلاش می کنیم موضوع 

تخصصی شدن بانک ها عملیاتی شود.

تخصصی شدن بانک ها امسال تخصصی شدن بانک ها امسال 
کلید می خوردکلید می خورد
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